
     Hvalsø, den 26. januar 2024 

 

Egnshistorisk Forening for Hvalsø 
 

Kære medlem. 

 

I Lethrica for oktober 2023 indkaldte vi til ordinær generalforsamling 2024  

mandag den 12. februar 2024 kl. 19.30 på Gundestedgård, Gundestedvej 40 i Hvalsø. 

 

Hermed nærmere oplysninger: 

 

Vi starter med fællesspisning kl. 18.30: 
Gnaveben med surt, rødkål, grovbrød og sennep. Pris 60 kr. Hertil kan købes øl eller vand. 

Vi beder om tilmelding til Ole Knudsen, ole@gundested-camping.dk eller 22808664, hurtigst muligt 

og senest den 5. februar.  

 

Ordinær generalforsamling for 2024, den 12. februar kl. 19.30: 
 

Dagsorden: 

 

1. Valg af dirigent og to stemmetællere 

 

2. Beretning om foreningens virksomhed  

 

3. Aflæggelse af revideret regnskab for 2023 

 

4. Fastsættelse af kontingent 

 

5. Indkomne forslag: 

Bestyrelsen foreslår en vedtægtsændring til overensstemmelse med Vedtægter for Historisk Forening 

for Bramsnæs og Hvalsø (Se bilag) med det formål at forberede fusionen med Bramsnæs. 

Øvrige forslag bedes tilsendt Thyra Johannesen, thsj@mail.dk, senest den 5. februar 

 

6. Valg af bestyrelsesmedlemmer, stedfortrædere og revisor: 

Bestyrelsesmedlemmer: Thyra Johannesen, Karin Gottfredsen 

Suppleant: Johnny Ilsing Sørensen 

Revisor: Jørgen Søgaard 

Alle modtager genvalg 

 

7. Eventuelt 

 

Ifølge § 18 i foreningens vedtægter kræves der ¾ flertal af ¾ af samtlige medlemmerne for at få en 

vedtægtsændring vedtaget. Da det er meget usikkert, om der kan opnås tilslutning fra de ca. 45 

personer, det drejer sig om, indkaldes hermed til en ny generalforsamling efter en kort pause (hvor 

forslaget vil kunne vedtages med ¾ majoritet af de fremmødte medlemmer) med følgende punkter: 

 

Indkaldelse til ekstraordinær generalforsamling: 

1. Valg af dirigent og to stemmetællere 

2.  Bestyrelsen foreslår en vedtægtsændring til overensstemmelse med Vedtægter for Historisk 

Forening for Bramsnæs og Hvalsø (Se bilag) med det formål at forberede fusionen med Bramsnæs. 

3. Eventuelt 

 

Efterfølgende vil Knud Petersen holde et lysbilledforedrag om Kunst i Hvalsø ca. kl. 

20.30 (Her er også ikke-medlemmer velkomne for 25 kr. til kaffen).  

mailto:ole@gundested-camping.dk


Beretning for foreningens virksomhed 

EHF’s generalforsamling 2024 
 

Bent døde den 22. april sidste år efter at have været alvorligt syg i et år. 

Dermed er en epoke slut. Vi savner ham meget i det daglige. 

Æret være hans minde. 

 

Sammenlægning med Bramsnæs. 
 

Planerne om sammenlægning med Bramsnæs er noget, der har optaget os meget i 

bestyrelsen i det år, der er gået. 

Vi havde haft vigende medlemstal et stykke tid, og vi var nede på ca. 75 medlemmer, 

som må være smertegrænsen for en forening som vores. 

Vi har også svært ved at finde medlemmer, der har lyst til at være med i bestyrelsen. 

Sidste år manglede vi f.eks. en suppleant. Vi måtte spørge seks medlemmer, før det 

endelig lykkedes at finde en. 

Da Bramsnæs var i en lignende situation, indså vi, at tiden måtte være inde til at gøre 

alvor af de tanker om sammenlægning, som havde været der i nogle år. 

Efter sidste års generalforsamling, hvor de to bestyrelser fik grønt lys til at arbejde 

videre med sammenlægningsplanerne, nedsatte vi en arbejdsgruppe på fire personer, 

to fra hver bestyrelse, til at kulegrave foreningernes vedtægter og samordne dem. 

Fra vores forening blev det Søren og mig. 

Da vi havde et fælles forslag, præsenterede vi det for de to bestyrelser ved et 

fællesmøde den 12. juni. Her blev forslaget gennemgået og rettet til. 

Nu var vi klar til at præsentere det for medlemmerne. 

Det gik let nok at blive enige om et sæt vedtægter. Men det viste det sig at være noget 

sværere at blive enige om, hvordan proceduren skulle være. Der har været livlige 

diskussioner i bestyrelserne, både i Bramsnæs og Hvalsø, men til sidst faldt det på 

plads. 

Bramsnæs havde generalforsamling den 7. februar, hvor de enstemmigt vedtog de 

nye vedtægter. De hedder nu Historisk Forening for Bramsnæs og Hvalsø. Så 

mangler der kun, at vi tilslutter os. Det gør vi ved at vedtage de samme vedtægter. 

 

Afholdte arrangementer. 
 

Den 12. april var der lysbilledforedrag ved Knud Petersen om Hvalsø Hovedgade 

gennem 120 år. Der mødte 94 personer op, og det var mange flere, end vi havde 

forventet at skulle lave kaffe til. Nogle tekniske problemer var også med til at gøre 

den aften til lidt af en udfordring. Arrangementet var inspireret af facebookgruppen 

Hvalsøminder og annonceret på facebook. Det skal man åbenbart passe på med. 

 

Den 24. april var der fællesforedrag på Gundestedgård, arrangeret af alle tre 

foreninger og arkivet. Søren Bo Bojesen fortalte om Ruslands krig i Ukraine. 

Spændende og velbesøgt foredrag. 



 

Den 21. maj var der omvisning i Dyrehaven ved Ledreborg, hvor Det Peripatetiske 

Akademi lå i 1700-tallet. Det er et stisystem, hvor man kan gå tur og se på kunst: 

buster, skulpturer osv. fra oplysningstiden. Omviser var Tobias Mortensen fra 

Arkivet.   

Omvisningen kan ses som en forlængelse af Ole Mallings film fra 1988 om emnet. 

Den blev vist på sidste generalforsamling. 

 

Fredag den 25. august var der reception på Skoemagerkroen i anledning af, at den var 

blevet udpeget til at modtage årets bygningspræmieringspris. De tre historiske 

foreninger har et lille udvalg til at stå for bygningspræmieringen. Fra vores forening 

er det Johnny Ilsing Sørensen. Når der kom uventet mange, hænger det måske 

sammen med, at arrangementet var annonceret på facebook. 

 

Den 11. september blev foredraget om Hvalsø Hovedgade gennem 120 år gentaget på 

opfordring. Denne gang kom der ca. 45, og vi var bedre forberedt. Gundestedgård har 

fået noget nyt teknisk udstyr, en trådløs mikrofon. 

 

Den 23. september var vi på bustur til Stevns. 

Efter en periode med nedsat aktivitet, først to år med corona og derefter et år, hvor 

Bent var alvorligt syg, blev vi i bestyrelsen enige om, at vi ville arrangere en bustur 

for medlemmerne. 

Først fik vi en dejlig frokost på Gjørslev Bøgeskov. Så så vi Højerup gamle kirke. 

Havet havde i årenes løb undergravet den klint, kirken var bygget på, og i 1928 

styrtede kirkens kor og en del af kirkegården ned. Kirken blev sikret, og vi kunne stå 

på en udsigtsterrasse, der var lavet i stedet for koret. Vi sluttede turen af med at se 

Koldkrigsmuseet Stevnsfort. Vi fik en guidet tur i den underjordiske del. Stevnsfort 

lukkede i 2000, og siden da har det været museum. 

Der var kun 28 personer med på turen. Det var lidt en skam. 

 

Kommende arrangementer 
 

Den 10. april vil Thorkild Kjærgaard komme og holde et foredrag om den dansk-

norske strid om Grønland 1931-1933. Det bliver kl. 19 i Felix, og det er et 

fællesforedrag. 

 

Den 13. maj har vi bestilt en rundvisning på Aastrup med maks. 30 deltagere. Det 

bliver kl. 17.30 – ca. 20. 

 

Den 9.  september får vi endnu et fællesforedrag, nemlig om Kalundborgbanen i 

anledning af 150års jubilæet. Foredragsholder er Ole - Chr. Munk Plum, og det bliver 

kl. 19 på Gundestedgård. 

 

Det vigtigste punkt på denne generalforsamling er uden tvivl punkt 5, hvor vi 

ændrer vores vedtægter og forbereder fusionen med Bramsnæs. 





GENERALFORSAMLING I EHF for HVALSØ 

Gundestedgaard, den 12. februar 2024 kl.19.30 

Referat A fra ordinær generalforsamling: 

0. Velkomst til repræsentanter fra Bramsnæs. 

1. Valg af dirigent og to stemmetællere.  

Dirigent Søren / stemmetællere Rolf og Ernst. 

Indkaldelsen blev erklæret for lovlig. 

2. Beretning om foreningens virksomhed. 

Formanden redegjorde for årets forløb: En epoke er slut med Bent. 

Smertegrænsen er nået vedr. antal af medlemmer.  

Sammenlægning med Bramsnæs: d. 12/6 første fælles bestyrelsesmøde. 

Fælles vedtægter gik glat igennem.  

Gennemgang af afholdte arrangementer: udflugter og foredrag. 

Kommende arrangementer blev annonceret. 

Beretningen blev vedtaget. 

3. Aflæggelse af revideret regnskab for 2023. 

Kassereren uddelte og gennemgik årsregnskabet, som blev godkendt. 

Et spørgsmål ang. Foreningsdrift (pkt.9) blev klarlagt. 

4. Fastsættelse af kontingent. 

Uændret 150,- pr. medlem. 

5. Indkomne forslag: Bestyrelsen foreslår en vedtægtsændring til 

overensstemmelse med Vedtægter for Historisk Forening for Bramsnæs 

og Hvalsø med det formål at forberede fusionen med Bramsnæs. 

Der blev stillet 4 forslag/spørgsmål til vedtægterne på mødet: 

a) Medlemmer hæfter ikke for foreningens forpligtelser. 

b) Tegningsregel: Hvem tegner foreningen? 



c) Har et medlem krav på en andel af foreningens formue ved 

udmeldelse?  

d) Der kan vælges 5 eller 7 medlemmer til bestyrelsen. 

Ændringsforslagene blev noteret til senere brug. 

Afstemning om de nye vedtægter ved håndsoprækning:  

Ingen imod / 17 for.  

Forslaget er ifølge vedtægternes § 18 ikke dermed godkendt. Derfor var 

der indkaldt til en efterfølgende extraordinær generalforsamling. 

6. Valg af bestyrelsesmedlemmer, stedfortrædere og revisor: 

Bestyrelsesmedlemmer: Thyra Johannesen, Karin Gottfredsen 

Suppleant: Johnny Ilsing Sørensen 

Revisor: Jørgen Søgaard 

Alle modtog genvalg. 

Alle blev genvalgt. 

7. Eventuelt. 

Tak til bestyrelsen for arbejdsindsatsen. 

******** 

Referat B fra extraordinær generalforsamling (jvf. Pkt. 5 under A) 

1. Dirigent: Søren / stemmetællere Rolf og Ernst. 

2. Afstemning: Ingen imod / 17 for. Hermed er fusionen vedtaget. 

Gave til medlemmerne: Bog fra TRAP DANMARK 

 

Referent Karin 


